
RAPORT STUDENT COMPANY
Province of Treviso

Introducere 
Legea italiana nu permite infiintarea de Companii-elev. Restrictia principala 
consta in faptul ca tinerii cu varsta sub 18 ani nu au voie sa detina sau 
sa fie actionari in cadrul societatilor, fara o autorizare din partea curtii, 
respectiv a magistratilor.

Selecţia	şcolilor/	profesorilor	formatori
Provincia Treviso a decis sa testeze acest proiect intr-una din scoli: Scoala 
Vocationala CFP, in Lancernigo.
Proiectul a fost prezentat la o sedinta a cadrelor didactice si pe parcursul 
sedintei a aparut sugestia  de a “experimenta” proiectul cu elevii din anul 
trei, avand in vedere varsta acestora si abilitatile dobandite.
Profesorii implicate in Student Company au fost selectati pe baza CV-ului 
si al disponibilitatii.

Prezentarea	activităţilor	proiectului	S.C.	de	selectare	a	profesorilor
In luna septembrie, la inceputul anului scolar, elevii din anul trei au fost 
invitati la o intalnire de prezentare a proiectului(dupa ce parintii au fost 
instiintati prin notifiocare scrisa).
Intalnirea a avut loc in octombrie cu profesorii selectati si elevii anului 
trei. Proiectul le-a fost explicat si studentilor interesati li s-a cerut sa se 
gandeasca la idei noi de afaceri si sa le prezinte profesorilor lor.

Organizarea “Taberei de inovatie” si implicarea intreprinderilor mici si 
mijlocii
Provincia a adoptat modelul Taberei de Inovatie Comune (in acest raport se 
noteaza cu TIC), care a fost adoptat si aprobat de catre toti partenerii la 
cea de a treia intalnire din Norvegia.
Modelul prevede implicarea a cel putin doi profesori pentru cel putin 8 
ore (pentru o zi sau 2 jumatati de zi): Provincia a implicat 5 profesori si a 
organizat TIC in 2 dupa-amieze pentru un total de 8 ore.
Dupa cum este prevazut in TIC, activitatile au fost:
Prezentarea instrumentelor specifice planului de afaceri, experiente de 
afaceri, intelegerea provocarilor in afaceri (cu patru oamnei de afaceri 
locali si un reprezentant social), brainstorming, dezvoltarea ideilor si 
concursul de idei (toate documentate in film).
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Conform TIC, elevii au avut la dispozitie un spatiu de lucru dotat cu 
echipamentele si materialele necesare.

Formarea	profesorilor	în	vederea	implementării	„companiei-elev”
Pe parcursul a doua dupa-amieze, pe 28 si 29 iunie, profesorii tuturor 
partenerilor au participat la lectiile tinute de catre Anne Karine Sveinall, 
Director of the Adolf Oien School in Trondheim (NO) - experta in Student 
Company. Doamna Sveinall a explicat profesorilor modelul norvegian, 
interactionand cu ei.

Diseminarea	proiectului	„compania-elev”	către	partenerii	locali
Pe data de 29 iunie 2010, la ora 9:00, s-a tinut o conferinta de presa in sala 
Auditorium de la Provincia Treviso cu toti partenerii de proiect, consilieri 
pentru Social, Munca si Politica de instruire profesionala, ai Provinciei 
Treviso. reprezentanti ai Camerei de Comert, Biroul Inland Revenue si alte 
categorii de Asociatii

Selectarea ideii pentru Compania-elev
La sfarsitul lui octombrie, 15 elevi, impartiti in 4 grupe si-au prezentat cele 
4 idei de afaceri.
Ideile au fost: o farfurie pe care sa se puna si cana de cafea si croissant-
ul, un ceas cu alarma si GPS pentru cazuri de urgenta,un sistem automat 
distribuire a produselor in statiunile de pe litoral si o umbrela cu dubla 
extensie pentru una sau doua persoane.
Pentru dezvoltarea ideilor, elevii au contactat diferite companii pentru a 
intelege fezabilitatea ideilor lor de poriect.
Un studiu de piata a avut loc in scoala despre utilitatea efectiva a ideilor lor, 
prin intermediul unui chestionar completat de oameni care au participat la 
cursurile pentru adulti.

Implementarea	“taberei	de	inovaţie	şi	educaţie	antreprenorială”:	
studii	de	caz.	Raportul	taberei	de	inovaţie	(atelier/studii	de	caz)
Tabara de Inovatie s-a tinut in doua dupa-amieze in noiembrie cu 15 
elevi si un comitet de experti din diferite domenii (4 antreprenori si un 
reprezentant social).
Elevii s-au impartit in 4 grupe; ei si-au prezentat ideile comitetului. Apoi 
a avut loc o dezbaterepe probleme de afaceri: organizarea afacerii si 
economica, motivarea, cum sa inceapa o afacere noua, etc.
Pe 23 decembrie un comitet mixt a ales idea cea mai bun ape baza 
urmatoarelor idei: Nivelul de inovare, fezebilitatea economica si financiara, 
calitatea planului de afaceri, disponibilitatea in zona.
Ideea selectata a fost producerea unei farfurii pentru cafea su croissant.



Descrierea	S.C.:	planul	de	afaceri,	înfiinţarea	S.C.,	producţia	şi	
managementul, închiderea companiei
SC a fost denumita “IntelligentDish GDG”. S-a format ca o asociatie 
culturala non-profit. Statutul legal a fost de asociatie inregistrata care 
nu este recunoscuta, dar este o entitate legala, cu autonomie in ceea ce 
priveste partenerul unic (directorul CFP, care este reprezentantul legal si 
8 elevi) cu capital propriu.

GDG s-a constituit pe baza unui act privat, care nu este supus taxei de 
timbru, in doua exemplare care au fost semanate si datate de toti partenerii 
fondatori, si cuprind:
- Un act de parteneriat (al companiei) in care s-a consemnat dorinta 

partenerilor de a infiinta o asociatie.
- Statutul asociatiei care contine regulile de gestionare si organizare
Dupa obtinerea actului privat, acesta a fost prezentat biroului local Inland 
Revenue pentru atribuirea unui cod fiscal, dupa care actul de parteneriat a 
fost inregistrat la Inland Revenue.

Pentru inregistrare s-au prezentat:
- Actul de parteneriat in doua exemplare originale, pentru care sunt 6 

taxe de timbru.
- Doua copii ale Formularului 69 si o copie a chitantei pentru 

inregistrare pentru care s-a folosit F23.
Odata GDG inregistrat la Inland Revenue, a fost inregistrat la Camera de 
Comert si in Registrul Administrativ Economic, care este exclusiv pentru 
scopuri statistice. Aceasta inregistrare s-a realizat online (Form R)
Pentru a-si putea desfasura activitatea, asociatia a trebuit sa obtina si 
certificatul de inregistrare ca platitor de TVA. Cererea a fost trimisa la 
Inland Revenue sub forma formularului AA7/10, completat si semnat de 
reprezentantul legal. In termen de 90 de zile de la inregistrare, datele 
asociatiei au fost transmise la oficiul de taxe pe formularul EAS. 
Costurile administrative pentru deschiderea Companiei-elev au fost de 
aproximativ 500 de euro.
Structura manageriala a GDG “Intelligent Plate” a fost:
Presedinte (director al CFP), Director general (partener elev), Biroul 
administrativ (trei elevi parteneri, un sef de birou), Biroul Marketing (un 
lelev partener si 3 elevi parteneri fara loc de munca).
S-a format de asemenea  un comitet executiv din Presedinte si cinci elevi 
parteneri.
Pentru intocmirea planului de afaceri elevii au folosit modelul de la Camera 
de Comert si l-au adaptat afacerii lor.



Închiderea companiei
Compania-elev a fost inchisa pe data de 27 iulie 2011. Elevii au transmis o 
notificare la Inland Revenue pentru rezilierea codului fiscal si a codului de 
TVA pe data de 28 iulie.
Cele 500 de farfurii au fost produse cu sprijinul celor de la Tognana SpA si 
au fost date Scolii CFP din Lancenigo pentru a fi testate.

Concluzii
ELEMENTE POZITIVE
Elementele positive ale experientei sunt:
- Curiozitatea, motivatia si devotamentul elevilor implicati. Pe parcursul  

proiectului au fost operativi, s-au angajat in atingerea obiectivelor 
companiei, au muncit din greu in afara orelor de curs.

- Elevii au demonstrat o puternica orientare spre rezultate si o buna 
capacitate de a stabili relatii profitabile atat cu clientii cat si cu 
furnizorii.

- Imbunatatirea rezultatelor scolare ale elevilor care si-au folosit 
abilitatile de comunicare si limba engleza in conducerea companiei.

- Crestarea gradului de constientizare a rolului de antreprenor, in masura 
in care elevii iau in considerare serios posibilitatea de a avea in viitor 
propria lor afacere.

ELEMENTE CRITICE
Elementele critice sunt:
- Legislatia si lipsa de canale specifice pentru dezvoltarea afacerilor in 

cadrul sistemului scolar
- Timpul pierdut pentru cercetarea posibilitatii de deschidere a unei 

companii-elev care, in sistemul nostru, nu este prevazuta, si prin 
urmare daca nu se face nici o modificare, va fi foarte dificil de pus in 
aplicare.

- Pentru experimentul prevazut in proiect, o asociatie infiintata in 
februarie 2011 si apoi inchisa in iulie 2011: timpul a fost mult prea 
scurt pentru a acoperii toate aspectele care presupun gestionarea unei 
companii, in special daca consideram doar cele 3 luni necesare pentru 
pregatirea infiintarii asocietiei.  



RAPORT STUDENT COMPANY
Societatea	Cooperativă	Dieffe	(Soc.	Coop.	Dieffe)

Introducere
Legea din Italia nu permite constituirea de întreprinderi ale elevilor. 
Principala obiecţie priveşte imposibilitatea ca tineri sub 18 ani să fie 
proprietari sau acţionari ai unei companii, cu excepţia cazurilor unde 
există permisiunea Curţii judecătoreşti, la solicitarea unui judecător. 

Selecţia	şcolilor/	profesorilor	formatori
După un dialog îndelungat şi aprins cu elevii, Soc. Coop. Dieffe a hotărât 
să promoveze acest proiect. Idea s-a concentrat asupra realizării unui 
laborator şi a experimentării creativităţii tipice activităţilor meşteşugăreşti. 
Prezentarea proiectului s-a realizat foarte detaliat în timpul unui Consiliu 
Profesoral: propunerea de a implica elevi din clasele de ciclu inferior 
al liceului a venit din partea profesorului nostru de istorie, care avea 
experienţa unui eseu de cercetare asupra istoriei şi gastronomiei, de unde 
s-au pus bazele proiectului. Elevii au fost motivaţi în mod special de idea 
de a integra această idee în specializarea liceului nostru: un proiect de 
afaceri propriu privind domeniul gastronomic. Ceilalţi profesori implicaţi 
au fost aleşi pe baza experienţei lor didactice.

Prezentarea	activităţilor	proiectului	S.C.	de	selectare	a	profesorilor
În octombrie 2010, elevi din ciclul iferior al liceului au fost invitaţi la 
întâlnirea de prezentare a proiectului: obiectivul a fost explicarea „celei 
mai bune idei de afacere pentru o companie-elev” şi a scopului acesteia. Au 
fost implicaţi 11 elevi: trei fete şi opt băieţi; cordonatorii şi îndrumătorii 
de proiect au fost trei profesori: profesorul de istorie, profesorul de ştiinţe 
şi profesorul de studii culturale (etnolog).

Organizarea “Taberei de inovatie” si implicarea intreprinderilor mici si 
mijlocii
Dieffe a adoptat modelul Taberei de Inovatie Comune (in acest raport se 
noteaza cu TIC), care a fost adoptat si aprobat de catre toti partenerii la 
cea de a treia intalnire din Norvegia.
Modelul prevede implicarea a cel putin doi profesori pentru cel putin 8 
ore (pentru o zi sau 2 jumatati de zi): Dieffe a implicat 2 profesori si a 
organizat TIC in într-o singură zi pentru un total de 8 ore.
Dupa cum este prevazut in TIC, activitatile au fost:
Prezentarea instrumentelor specifice planului de afaceri, experiente de 



afaceri, intelegerea provocarilor in  afaceri (cu patru oamnei de afaceri 
locali si un reprezentant social), brainstorming, dezvoltarea ideilor si 
concursul de idei (toate documentate in film).
Conform TIC, elevii au avut la dispozitie un spatiu de lucru dotat cu 
echipamentele si materialele necesare.

Formarea	profesorilor	în	vederea	implementării,companiei-elev”
În după-amiezele zilelor de 28 şi 29 iunie 2010, profesorii Provinciei şi 
profesorii din ţările partenere au participat la câteva ore de curs ţinute 
de Anne Karine Sveinall, directoarea Adolf Oiens School - Trondheim (NO) – 
expert în educaţie antreprenorială. Dumneaei a transmis modelul norvegian 
tuturor profesorilor şi a interacţionat cu aceştia.

Diseminarea proiectului Student Company partenerilor locali
Principalii parteneri locali implicaţi în proiect sunt:
Cockney London Pub 1997 s.n.c., via San Francesco, 13 – Correzzola (PD) 
de Agostini Amerigo; Hotel turist S.p.A. – via Forcellini, 150 (PD) – al cărui 
reprezentant legal este Oreste Romeo.
În plus, în timpul Târgului de Meserii de pe 19 mai 2011, la Padova le-
am prezentat ideea noastră de proiect şi câtorva producători de bere 
tradiţională, precum “32 Via Dei Birrai” şi “Antico Birraio”.

Selectarea ideii pentru Compania-elev
Alegerea ideii de a face bere nu a fost tocmai uşoară. De fapt, a fost 
interesant de urmărit cum elevii s-au concentrat asupra berii strict legat 
de obiect de cercetare şi din perspectivă interdisciplinară. Ideea lor nu se 
referă doar la aspectul gastronomic şi de catering, ci şi la aspecte tehnice 
şi comerciale.
Ideea de a face bere se poate implementa uşor într-un proces de producţie 
artistică, care este mai apoi uşurat de prezenţa câtorva materiale auxiliare, 
precum mici utilaje (mici fabrici de bere). 
Pentru a-şi dezvolta ideea, elevii au luat legătura cu câteva companii 
pentru a înţelege fezabilitatea proiectului, adică dacă producerea de bere 
la scară mică ar avea rezultate asemănătoare cu producerea berii la scară 
industrială.

Implementarea	“taberei	de	inovaţie	şi	educaţie	antreprenorială”:	
studii	de	caz.	Raportul	taberei	de	inovaţie	(atelier/studii	de	caz)
 în prezenţa a 11 elevi, doi profesori - Vittorio Beretta and Flavio Callegari, 
reprezentanţi ai Soc. Coop. Dieffe şi un grup de experţi din diverse domenii:



• “Tivigest Spa”, “Hotel Tourist” – operatori turistici;
• “Mazzari”, cofetărie din Padova;
• “Marican Sas”, producător de echipament şi tehnologie pentru 

industria alimentară;
• “32 Via dei Birrai”, producător de bere tradiţională.

După introducerea oficială, Preşedintele întâlnirii a prezentat în detaliu 
activităţile proiectului în desfăşurare:

a) a fost prezentat modelul de companie-elev, propus de partenerul norvegian;
b) s-au vizionat DVD-uri cu interviuri care au arătat un istoric al proiectului;
c) s-au propus şi discutat criterii şi abordări folosite pentru a-i implica pe 

elevii din şcolile noastre: 

1. politicile educaţionale – s-a observat că elevii din grupele de vârstă mai 
mică au o mult mai mare înclinaţie către activităţi extracurriculare în 
general şi spre auto-educaţie antreprenorială;

2. dimensiunea promovării sociale pe termen lung, inclusiv după calificare, 
care implică creativitate, răspundere, dezvoltare şi luare de decizii;

3. disponibilitatea ţinutului de a aprecia, promova şi prelua iniţiative 
asemănătoare, în special în ceea ce priveşte dimensiunea artistică/ 
meşteşugărească şi unicitatea mărfii.

d) implicarea copiilor în procesul creator, de concepţie şi de execuţie a 
unui produs specific şi particular prin reluarea unei discuţii, începute în 
noiembrie, care indica ideea de afaceri sau, mai degrabă, obiectivul;

e) cele trei idei de afaceri rezultate în urma discuţiilor aprinse:
1. producerea şi comercializarea de paste proaspete;
2. producerea şi comercializarea de produse de patiserie;
3. producerea şi comercializarea de bere.

f) luarea hotărârii de a produce şi comercializa bere, în urma unui proces de 
decizie care a pus mare accent pe planul de afaceri;

g) s-a deschis o discuţie asupra formei de organizare a companiei, a 
regulamentului de funcţionare, a modelelor structurale şi a strategiilor 
de afaceri.

În aprilie, s-a implicat în proiect şi preşedintele Asociaţiei locale de 
meşteşugari ASCOM, iar în iulie a intrat în proiect şi proprietarul Cockney 
London Pub, d-l Amerigo Agostini. Dumnealor au recunoscut importanţa 
proiectului şi îşi pun speranţele în interesul şi participarea constantă a 
elevilor. 



Descrierea	S.C.:	planul	de	afaceri,	înfiinţarea	S.C.,	producţia	şi	
managementul, închiderea companiei
După ce am studiat diferite tipuri de asociaţii, ne-am oprit asupra formei 
juridice de asociaţie temporară cu răspundere limitată (ATRL) pentru Soc. 
Coop. Dieffe, din care fac parte toţi elevii implicaţi în proiect şi doi sau 
mai mulţi profesori din şcoală.
Această formă juridică asigură un cadru optim de independenţă financiară, 
necesară acesti tip de companie experimentală (cu declaraţie de venit 
proprie separată), cu o conducere adecvată, subordonată executanţilor 
răspunzători – elevii fiind minori şi prin urmare neavând dreptul să îşi 
asume propriile obligaţii legale.
Numele ATRL este Student Company Dieffe – Classe Prima.
Structura organizatorică a companiei, în ceea ce îi priveşte pe elevi, este 
următoarea: Administrator al companiei-elev, Departament de marketing,
Departament de producţie, Departament IT, Departament administrativ, 
Departament de resurse umane, Departament de vânzări, Personal 
(producţie şi IT). 
Actul de înfiinţare a ATRL va fi înregistrat la registratura Camerei de 
Comerţ, unde va primi număr de înregistrare oficial.
Compania va lucra pe profit, iar activitatea se va limita la îndeplinirea 
scopului propus. Acest gen de formă juridică nu are stabilit un nivel minim 
de capital social, ci se ghidează după instituţia de resort care, totuşi, prin 
ATRL, ar putea aloca bunuri şi/ sau lichidităţi acestui tip special de afacere.
Persoana care reprezintă ATRL va fi reprezentantul legal al instituţiei de 
resort (prof. Luciano Gatti). 
Membrii consiliului director sunt elevi care nu au împlinit încă 18 ani. 
Cu toate acestea, munca lor va fi reglementată de legile care se aplică 
activităţii membrilor dintr-o cooperativă şi, în această calitate, ei se 
vor încadra ca minori emancipaţi, lucru care le va permite să îşi asume 
responsabilităţile de conducere a companiei.
Compania va fi înregistrată la registratură Camerei de Comerţ.
Elevii vor fi încadraţi ca muncitori, prin urmare vor plăti contribuţii şi taxe 
la stat pentru remuneraţia primită.
Compania, care este independentă din punct de vedere financiar, va plăti 
taxe în funcţie de venitul realizat.
Producerea berii, care este scopul companiei, va plăti accize în funcţie de 
nivelul producţiei, care se prevede a fi de mai puţin de 2hl pe lună.

Închiderea companiei
Încheierea proiectului era prevăzută pentru sfârşitul lunii octombrie, dar 
profesorii şi elevii vor continua această experienţă. Toţi partenerii i-au 
încurajat pe elevi să continue.



Concluzii
Pentru a descrie scopul proiectului, am organizat câteva şedinţe la şcoală 
şi întâlniri cu partenerii.
Pe 23 martie 2010 a avut loc o întâlnire la şcoala din Spinea, iar grupul 
implicat în compania-elev a explicat activităţile proiectului tuturor 
colegilor şi profesorilor. Unii dintre ei au ilustrat scopul proiectului, iar 
alţii au descris procesul de producţie a celor două tipuri de bere, numite 
„Scolastica” şi „Prima”.
Pe 9 aprilie, elevii şi-au prezentat proiectul Preşedintelui Asociaţiei locale 
de meşteşugari.
Pe 19 mai, profesorii au organizat o vizită la Târgul de Meserii din Padova. 
Elevii au vizitat în mod particular pavilioanele expoziţionale în care puteau 
întâlni reprezentanţi ai berăriilor mai importante.
Elevii au putut învăţa secretele producerii şi degustării berii artizanale.
Pe 21 iulie, elevii şi profesorii au vizitat Cockney London Pub, unde au 
avut şansa să întâlnească un evaluator şi expert în berea artizanală. Elevii 
i-au descris d-lui Agostini Amerigo proiectul lor, iar proprietarul localului a 
gustat berea şi le-a dat câteva sfaturi interesante.
În iunie, imediat după prima producţie de bere, s-a ţinut un eveniment 
intern de diseminare, care i-a implicat pe elevi şi părinţii lor, pe profesori 
şi pe parteneri.
La sfârşitul lui octombrie 2011 va avea loc un eveniment de diseminare 
final, la care vor fi invitaţi toţi partenerii sociali şi întreprinderile implicate 
în proiect.
Toţi profesorii au lăudat scopul proiectului, în special pentru ocazia pe 
care le-a oferit-o tuturor să colaboreze. Profesorul de istorie cu cel de 
drept, profesorul de ştiinţe cu cel de studii culturale şi cu cel de tehnologia 
informaţiei. Toţi i-au urmărit şi sprijinit pe elevi în această experienţă 
pentru a deveni pas cu pas mai avansaţi, mai pricepuţi şi pentru a dezvolta 
compania-elev.
În evaluarea finală, profesorii au subliniat interesul arătat de elevi în 
desfăşurarea proiectului şi i-au apreciat pentru aceasta în mod deosebit.
Toţi elevii au participat la proiect cu entuziasm şi dedicaţie, arătându-le 
colegilor lor din şcoală cât de responsabili şi profesionişti au fost.
Familiile elevilor au apreciat de asemenea importanţa proiectului şi şi-
au arătat recunoştinţa pentru oportunitatea pe care şcoala le-a oferit-o 
copiilor lor.
Profesorii au hotărât să continue proiectul şi şi-au modificat programa 
astfel încât idea de companie-elev să devină o bună practică în predare 
şi învăţare. Partenerii şi-au arătat interesul în a continua să se implice în 
această experienţă educativă.



RAPORT STUDENT COMPANY
Junior Achievement  - Young Enterprise Italia

Introducere
Legea din Italia nu permite constituirea de întreprinderi ale elevilor. 
Principala obiecţie priveşte imposibilitatea ca tineri sub 18 ani să fie 
proprietari sau acţionari ai unei companii, cu excepţia cazurilor unde există 
permisiunea Curţii judecătoreşti, la solicitarea unui judecător. Cu toate 
acestea, legea din Italia acceptă companii mici ca mijloc educativ având 
următoarele caracteristici: activităţi comerciale limitate; viabilitate 1 an; 
capital iniţial limitat (1000000 de lire, echivalentul a aprox. 500 de euro).

Selecţia	şcolilor/	profesorilor	formatori
Respectând cerinţele prezentului proiect, Junior Achievement  - Young 
Enterprise Italia (notat de acum încolo JA-YE Italia) a hotărât să încerce 
să implementeze acest proiect împreună cu unul dintre partenerii tehnici 
într-o zonă defavorizată din sudul Italiei: CFP (şcoală cu profil vocaţional) 
Unisco, cu sediul în Bari. Unisco şi profesorii aleşi au o mare experienţă 
în educaţia antreprenorială; în ultimii ani ei au participat la diverse 
ateliere de lucru şi activităţi ale Junior Achievement. Unisco este de 
asemenea deţinătoarea licenţei pentru programele educative ale Junior 
Achievement din întreaga regiune (Apulia), concentrându-se în special 
asupra programului „compania-elev”. Noutatea pentru JA-YE Italia şi 
Unisco constă în înscrierea în programul compania-elev a unui grup de elevi 
cu prezenţă şcolară redusă. Profesorii aleşi sunt: Massimo Avantaggiato – 
care este şi coordonatorul proiectului la nivelul şcolii; Vincenzo Deruvo 
– care este şi partener al Unisco, având o mare experienţă în coordonarea 
programelor socio-educative, şi Tiziana Scruci – profesor din şcoală. Alţi 
formatori, ţinând de partea tehnică, au fost implicaţi în proiect pe parcurs, 
prin video-conferinţe.

Prezentarea	activităţilor	proiectului	S.C.	de	selectare	a	profesorilor
Cu ajutorul dlui profesor al Unisco CFP, Massimo Avantaggiato, am ales 
un grup de 14 elevi cu prezenţă şcolară redusă şi cu probleme sociale 
sau familiale. Aceştia urmează în prezent cursuri de specialitate în 
vederea obţinerii unei calificări profesionale. În octombrie 2010, Massimo 
Avantaggiato le-a prezentat proiectul cu ajutorul unui grup de foşti elevi 
şi al profesorilor din cadrul programului “Compania-elev” al JA, care 
participaseră cu un an înainte la concursul “Compania italiană a anului”.



Organizarea “Taberei de inovatie” si implicarea intreprinderilor mici si 
mijlocii
Şcoală a adoptat model comun al taberei de inovaţie, aprobat în cadrul 
celei de-a treia întâlniri a tuturor partenerilor, care a avut loc în Norvegia. 
Modelul prevedea implicarea a cel puţin doi profesori şi o durată de cel 
puţin 8 ore (pe durata unei zile sau a două jumătăţi de zile).
Urmând modelul, activităţile derulate au fost: familiarizarea elevilor cu 
instrumentele necesare construirii unui plan de afaceri, exerciţii creative, 
activităţi de brainstorming, dezvolatrea ideilor şi un concurs de idei. 
Conform cerinţelor din model, am pus la dispoziţia elevilor o cameră 
unde să lucreze cu echipamentele şi materialele didactice de care au avut 
nevoie.  Tabăra de inovaţie s-a ţinut în sediul Unisco şi a durat două zile.

Formarea	profesorilor	în	vederea	implementării	„companiei-elev”
JA-YE Italia a organizat o întâlnire naţională a formatorilor de formatori 
cu toţi profesorii italieni care au luat parte la programul „compania-elev” 
(de exmplu, „compania în acţiune”). Profesori ai Unisco, care aveau deja 
experienţă în procesele educative, au fost formaţi în mod  special pentru 
a ajuta la o cât mai bună înţelegere a legilor din Italia. Din acest motiv, 
JA-YE Italia a petrecut mult timp organizând întâlniri cu reprezentanţi şi 
consultanţi ai Camerei de Comerţ  şi economişti, pentru a înţelege cât 
mai bine legea italiană referitoare la acest subiect şi pentru a găsi o cale 
adecvată de implementare a unei „companii-elev” reale. În cadrul video-
conferinţelor pe care reprezentanţii JA-YE Italia le-au ţinut cu profesorii 
Unisco s-au făcut instruiri pe această temă şi s-a discutat cum să se aplice 
legea italiană asupra acestui gen de elevi cu probleme sociale şi familiale.

Diseminarea	proiectului	„compania-elev”	către	partenerii	locali
În iunie 2010, în sala de conferinţe Assolombarda din Milano, la sfârşitul 
evenimentului naţional intitulat “BIZ Factory” – premiul de excelenţă 
acordat de Italia în domeniul educaţiei antreprenoriale, JA-YE Italia a 
prezentat acest proiect partenerilor din asociaţie, reprezentanţilor media, 
elevilor şi profesorilor italieni şi altor instituţii prezente.
La nivel local, la 1 octombrie 2010, Unisco a prezentat acelaşi proiect în 
timpul unui eveniment intitulat “Puglia Giovani: dal Gargano al Salento, 
formazione al 100%”, la care au participat peste 1000 de tineri, instituţii 
regionale şi locale, precum şi alte şcoli cu profil vocaţional din regiune.
Alte două astfel de ocazii s-au prezentat la sfârşitul anului şcolar 2010-
2011, în cadrul concursului regional al “companiilor-elev” din Bari şi la “BIZ 
Factory 2011”.



Pe 27 septembrie 2011, JA-YE Italia a organizat o şedinţă cu toţi partenerii 
locali şi cu profesorii şi a prezentat bunele practici ale proiectului 
„compania-elev”, precum şi toate lecţiile/ lucrurile învăţate cu această 
ocazie. Ar putea fi extrem de important în mobilizarea întregii reţele 
implicate în programe de educaţie antreprenorială din Italia.

Selectarea ideii pentru Compania-elev
După cum ne-am aşteptat, în timpul taberei de inovaţie, elevii au venit în 
urma brainstormingului cu posibile idei de afaceri, supervizate de către 
profesorii formatori. Discuţiile s-au concentrat asupra „vechilor” meserii 
semi-profesionale, care se trag din tradiţii şi care acum sunt considerate 
incompatibile cu aptitudinile, şi asupra mediului de afaceri feminin, în 
special legat de actuala piaţă a muncii. După cum se ştie, piaţa de desfacere 
pentru produsele fabricate în Italia a început să piardă arta tradiţională 
sau, mai precis, talentul broderiei care a menţinut mult timp industria 
vestimentară, produsele de îmbrăcăminte tradiţională şi materialele 
textile. În aceste circumstanţe, elevii au hotărât să creeze unelte originale 
şi suveniruri cu ajutorul artei ţesutului. Atât băieţii, cât şi fetele au apreciat 
această idee şi au lucrat din greu să pregătească produsele.

Implementarea	“taberei	de	inovaţie	şi	educaţie	antreprenorială”:	
studii	de	caz.	Raportul	taberei	de	inovaţie	(atelier/studii	de	caz) 
Ca urmare a recunoaşterii la nivel regional, în 2010, a unei zone de 
industrie a modei în Apulia, a cărei creştere economică va fi sprijinită de 
guvernanţi, universităţi şi asociaţii de modă/ design vestimentar/ textile, 
profesorii i-au îndrumat pe elevi să dezvolte idei de afaceri creative, care 
să întărească această nouă tendinţă pe piaţa muncii.
În ajutorul acestei politici au venit şi rezultatele unor cercetări de piaţă 
naţionale şi internaţionale, care au arătat importanţa şi viitoarea creştere 
a acestor manifestări practice şi artistice de măiestrie şi meşteşug.
În acest sens, a fost important ca elevii să îşi cunoască capacităţile, 
abilităţile şi talentul, pentru a înfiinţa o „companie-elev” care să meargă 
pe aceeaşi direcţie.
Tabăra de inovaţie a început cu exerciţii de auto-cunoaştere şi creativitate, 
care au creat un mediu destins de colaborare.
După întâlnire, profesorii au prezentat propunerea legată de piaţa muncii 
menţionată mai sus, pentru a le atrage elevilor atenţia.
Apoi, împreună, toţi elevii au făcut un brainstorming, încercând să dezvolte 
posibile idei de afaceri în domeniul modei şi al tradiţiilor. Decizia finală, cu 
majoritate de voturi, a fost  broderia. 



Descrierea	S.C.:	planul	de	afaceri,	înfiinţarea	S.C.,	producţia	şi	
managementul, închiderea companiei
Pentru compania lor elev, elevii au ales numele „Remember JA” 
(Aminteşte-ţi de JA). Forma de constituire legală este cea de companie 
mică, înregistrată prin JA-YE Italy, cu nr. de înregistrare 2010-0054. Elevii 
au redactat şi au semnat: un contract şi un statut.
După multe căutări şi întruniri cu experţi economici şi legali, JA-YE Italia 
şi Unisco au căzut de acord să menţină statutul legal de companie mică 
al „Remember JA”, în loc de companie reală, cum propunea proiectul. 
Aceasta în mare parte din cauza particularităţii elevilor participanţi la 
proiect şi a dificultăţii de a le implica familia.
Oricum, fiecare elev a jucat rolul unui adevărat director de companie-
elev. Ei au fost şi membrii în consiliul de administraţie, şi acţionari. Ei s-au 
organizat după cum urmează (fiecare post/ departament este asigurat de 
1 sau 2 elevi): 
- Director executiv
- Departament de marketing
- Departament financiar
- Departament de resurse umane
- Departament de vânzări
- Departament de producţie
- Departament de relaţii cu publicul şi informatizare
- Secretariat

Respectând legea italiană referitor la companiile mici ca mijloc educational, 
ei au semnat un acord de menţinere a activităţii comerciale la nivel scăzut 
şi să lichideze „Remember JA” în iunie 2011; pe 27 mai 2011 grupul a 
participat la finala unui eveniment regional şi a fost selectat în finala la 
nivel naţional a evenimentului, care s-a desfăşurat la Lecce, între 15 şi 17 
iunie. Activităţile lor financiare s-au încheiat în iunie 2011.
Elevii au produs şi au vândut în valoare totală de 400 de euro. Principala 
lor reţea a fost de la C la C, prin care compania (C) lua comenzi de la 
clienţi (C). Cealaltă reţea, de la B (business) la B (business) le-a permis să 
încheie parteneriate cu principalele magazine de mercerie şi artizanat din 
localitate.
Ei au produs bavete, calendare, felicitări. Răspunzând cerinţei de piaţă, 
au creat o linie specială de produse pentru Paşte, nou-născuţi, căsătorie.

Închiderea companiei
După cum am declarat în raportul de lichidare a firmei, activităţile de 
vânzare s-au încheiat pe 8 iunie 2011. În procesul de lichidar elevii au 



achitat toate cheltuielile, salariile şi certificatele de acţiuni.
Marfa nevândută a fost donată unei societăţi de caritate din Bari.
După 8 iunie 2011, compania a participat ca finalistă la evenimentul 
naţional „BIZ Factory” (Lecce, 15-17 iunie 2011).

Concluzii
Această experienţă ne-a adus multe satisfacţii; ne-a învăţat că formatul de 
„comapnie-elev” este un minunat mijloc educativ care ajută la prevenirea 
absenteismului şi abandonului şcolar şi care îi implică pe copiii străzii în 
activităţi practice de pregătire pentru piaţa muncii.
Noi l-am testat într-un mediu particular. Aceşti elevi au fost luaţi de pe 
stradă de către serviciile sociale ale municipalităţii din Bari. Ei sunt copii 
cu grave probleme sociale, agresivi, recidivişti şi/ sau fără familii.
Am încercat să le propunem o provocare: să găsească o idee creativă, uşor 
de produs şi de comercializat, dar care să le şi ofere un mijloc concret 
de câştigare a existenţei. Ca întreaga Italie, şi regiunea Apulia urmează o 
strategie a pieţei muncii de promovare a artei şi meşteşugăritului, care să 
conducă la şi să granteze – în următorii ani – excelenţa produselor fabricate 
în Italia.
Credem că am avut succes în ceea ce ne-am propus. „Remember JA” a fost 
aleasă ca cea mai bună „companie-elev” din Apulia, urmând să participe 
la următorul concurs naţional „BIZ Factory”. Copiii au dat dovadă de 
entuziasm, de o bună cunoaştere a pieţei şi au avut rezultate excelente în 
domeniul vânzărilor într-un timp atât de scurt.
Cu toate acestea, din cauza problemelor inerente ale acestor grupe de 
copii, nu s-a putut, conform legii italiene, crea o companie reală. În cazul 
minorilor, legea cere ca familiile sau curtea judecătorească să fie implicate 
în crearea unei companii sau doar a unei asociaţii. Familiile lipsesc sau 
părinţii au un nivel prea scăzut de educaţie pentru a înţelege necesitatea 
şi eficienţa acestui proiect.
Acest lucru ne-a obligat să păstrăm modelul companiei mici, după 
standardele JA. Totuşi, inovaţia a fost potrivită pentru acest gen de public.



RAPORT STUDENT COMPANY
 LETTONIA

Introducere
In Letonia este posibil sa se stabileasca companii student sub supravegherea 
Junior-Achievement - Young Enterprise Letonia
Junior-Achievement - Young Enterprise Letonia, sau pe scurt JAL, este o 
organizatie de interes public si un expert in educatia in afaceri din toate 
scolile din Letonia. JAL este un liant intre scolile si afacerile profesionale 
si o pista de lansare pentru tinerii activi si ambitiosi.
JAL este una dintre cele 42 de intreprinderi tinere din Europa sub egida 
Junior-Achievement si una dintre cele 113 din intreaga lume. Din 1991 JAL 
asigura o paleta larga in ceea ce priveste serviciile de educatie in afaceri si 
experienta practica in fiecare an pentru peste 16000 de elevi din intreaga 
Letonie.

Selecţia	şcolii/	profesorilor	formatori
Scoala vocationala Liepaja Branch din cadrul Universitatii Tehnice din Riga 
pune la dispozitie instructaj in diferite arii curriculare vocationale. Aceste 
arii sunt orientate spre afaceri sau tehnologie. Conform programei de 
studiu, studenti din toate ariile curriculare vocationale trebuie sa studieze 
afacerile din punct de vedere teoretic. Participarea la acest proiect ii va 
ajuta prin infiintarea companiilor student, pentru a pune cunostintele 
teoretice in practica.
Profesorii, selectati ca si consultanti si mentori pentru studenti, sunt 
profesori de afaceri. Toti au relatii bune cu companiile locale.

Prezentarea	activităţilor	proiectului	S.C.	de	selectare	a	profesorilor
Dupa prima intalnire internationala in Trodenheim (Novegia) in martie 2010 
profesorilor si administratorilor scolii le-a fost prezentata ideea proiectului 
si activitatile planuite. De asemenea, Consiliul local din Liepaja si Camera 
de Comert si Industrie din Liepaja au fost informati in ceea ce priveste 
viitoarele activitati din acest proiect.
Datorita pozitiei neclare a Scolii Vocationale Liepaja Branch din cadrul 
Universitatii Tehnice din Riga, activitatile din cadrul proiectului au fost 
amanate din august pana in octombrie 2010.

Organizarea “Taberei de inovatie” si implicarea intreprinderilor mici si 
mijlocii
Scoala a adoptat modelul standard al  Taberei de Inovatie (C.I.C.) aprobat 
de alti parteneri in cadrul celei de-a treia intalniri din Norvegia. Modelul 
a presupus implicarea a cel putin doi profesori si o durata de cel putin 8 



ore (intr-o zi sau in doua jumatati de zi): scoala a implicat doi profesori 
si a ajutat Tabara de Inovatie in dupa-amiaza celor doua zile intr-un timp 
total de 8 ore. Dupa cum erau specificate in C.I.C., activitatile desfasurate 
au fost: prezentarea facuta copiilor in ceea ce priveste instrumentele 
planului de afaceri, experiente antreprenoriale, lecturi despre provocarile 
in afaceri, activitati de tip asalt de idei, dezvoltarea ideilor si concurs de 
idei. Conform dispozitiilor C.I.C., am asigurat elevilor o sala pentru lucrul 
cu echipamentul si materialele didactice necesare.

Formarea	profesorilor	în	vederea	implementării,	„companiei-elev”
Profesorii selectati nu aveau nevoie de instruire speciala, pentru ca toti 
erau profesori de afaceri si erau familiarizati cu toate subiectele legate 
de infiintarea si conducerea companiilor. Singurele informatii noi pe care 
profesorii trebuiau sa le gaseasca au fost regulile privitoare la infiintarea 
Companiei Elev in Letonia si  modelul de cooperare al scolii cu JAL. Datorita 
cererii de catre JAL, scoala noastra trebuia sa devina un membru al JAL si 
o intelegere intre aceste doua parti trebuia semnata.

Diseminarea	proiectului	„companiei-elev”	către partenerii locali
In martie-aprilie 2012, reprezentantilor Consiliului local Liepaja si 
membrilor departamentului din Liepaja ai Camerei de Comert si Industrie 
din Letonia li s-a prezentat Proiectul Companie Elev, precum si telurile 
acestui proiect. In octombrie 2012 am purtat discutii cu JAL si le-am 
prezentat proiectul.
In februarie 2012, Scoala Vocationala Liepaja Branch din cadrul Universitatii 
Tehnice din Riga a semnat o intelegere cu JAL cu privire la inregistrarea 
Companiei Elev in institutia noastra de invatamant.

Selectarea ideii pentru Compania-elev
In timpul taberei de inovatie (9 si 16 decembrie 2010), cu ajutorul asaltului 
de idei, elevi de clasa a X-a si a XI-a (din anul II si III) au gasit diferite 
idei interesante de atreprenoariat. Tabara de Inovatie a fost condusa 
de profesorii nostri de economie si educatie antreprenoriala. Aceasta a 
facut ca idei cu mult mai interesante si mai usor de pus in practica sa fie 
selectate- idei privind producerea de bunuri si oferirea de servicii. Aceste 
idei s-au dovedit a fi realizabile si au fost de o esentiala importanta.

Implementarea	“taberei	de	inovaţie	şi	educaţie	antreprenorială”:	
studii	de	caz.	Raportul	taberei	de	inovaţie	(atelier/studii	de	caz)
9 si 16 decembrie 2010 S-a folosit asaltul de idei pentru a genera idei. La 
inceputul taberei de inovatie, elevii au vizionat un material despresuccesul 



Companiilor Elev in Norvegia (filmulet asigurat de partenerul norvegian). 
Elevilor li s-au detaliat posibilitatile de a deschide Companii Elev. Elevilor 
li s-au exemplificat posibilitati de a gasi idei bune in imediata apropiere- 
hobby-uri, problemele de zi cu zi care i-ar putea determina pe elevi sa 
gaseasca cele mai bune solutii pentru a face traiul zilnic mai usor si mai 
placut pentru fiecare. In timpul sesiunilor de brainstorming (asalt de idei) 
au fost gasite mai multe idei bune, interesante si de viitor. Elevii au abordat 
ideile lor plini de entuziasm si inovatie, manifestand interesul pentru 
imediata lor punere in practica. Una dintre ideile selectate a fost cum sa 
transformam lucrurile vechi si nefolositoare in bunuri noi si valoroase, si 
crearea unei pagini de internet care sa permita vanzarea lor. 
Au fost, de asemenea, idei ce au vizat infiintarea in scoala a unui centru 
de copiat si multiplicat diferite materiale, a unui centru de asistente, un 
sistem radio in scoala, servicii de organizat evenimente, etc.
Participantii au lucrat in grupuri pentru a se putea urmari potentialul 
fiecarui membru dar si sarcinile fiecarui grup in vederea deschiderii/ 
infiintarii Companiei Elev.

Descrierea	S.C.:	planul	de	afaceri,	înfiinţarea	S.C.,	producţia	şi	
managementul, închiderea companiei

•	 SMU “ Foršo lietu bode”, Ltd

Ideea companiei a pornit de la hobby-urile elevilor implicati- crearea 
de accesorii si bunuri din lucruri vechi, fotografie si creatia de pagini de 
internet. Elevii au facut un studiu asupra a cum ar putea folosi internetul 
ca si mijloc de a ajunge la potentialii lor clienti si cum ar putea sa isi 
expuna bunurile. Multi dintre colegii lor de clasa au pasiuni asemanatoare 
si creaza lucruri interesante, insa nu au unde sa le vanda. Prin infiintarea 
unei astfel de companii fondatorii isi vor ajuta astfel colegii sa isi vanda 
creatiile si sa castige un comision din aceasta.

•	 SMU “Tutti”, Ltd

Ideea a venit dintr-o necesitate zilnica si practica. Multi elevi au frati 
sau surori mai mici. Uneori parintii sunt prea ocupati ca sa aiba grija de 
ei, asa ca nu de putine ori sunt fratii mai mari care se ocupa de acestia 
mai mici- sa aiba grija de ei, dar sa ii ajute si la teme si la invatat. Insa 
in multe familii nu exista frati sau surori mai mari. Initiatorii acestei 
idei sprijina si ofera asemenea servicii, insa s-au hotarat sa infiinteze o 
companie care sa ofere acest tip de servicii publicului larg. 



•	 SMU “IT Mezgls”, Ltd

Ambii initiatori ai acestei idei sunt elevi ai departamentului IT si ideea lor 
de afaceri se apropie de meseriile lor viitoare. Oamenii care au probleme cu 
calculatoarele personale nu sunt pregatiti intotdeauna sa plateasca preturi 
ridicate la firmele de specialitate. Multi dintre elevi isi ajuta prietenii in 
asamblarea si depanarea calculatoarelor.

Inchiderea companiei
Conform dispozitiilor JAL, comania elev ar trebui sa functioneze timp de 
un an. De aceea inchiderea companiilor elev nu se va face mai devreme de 
sfarsitul anului 2011.

Concluzii
Unele dintre concluziile membrilor companiilor elev:
- Principalul castig a fost experienta de a lucra cu clientii. Am putut sa 

imbunatatim crearea documentelor si sa punem in practica abilitatile 
de compozitie. Mai mult, lucrul in echipa si cooperarea au fost lectii 
pozitive importante pentru viitor.

- Am constientizat ca infiintarea unei afaceri nu necesita doar bani, ci 
si foarte mult timp si energie. Contactele pe care le-am stabilit ne vor 
folosi in viitor. 

- Sfatul nostru este ca la inceputul lunilor sa se organizeze targuri 
deoarece credem ca oamenii sunt mai activi din punct de vedere 
financiar si mai receptivi.

- Pe parcursul infiintarii companiei noastre am intalnit mai multe 
probleme. A fost nevoie de foarte mult timp pentru a primi un raspuns 
la documentatia si cererile pe care le-am depus. De asemenea, a mai 
fost si o lipsa mare de informatie in ceea ce priveste documentatie 
depusa pe pagina web a companiei elev.

- In perioada februarie-iulie 2011 s-a organizat un singur targ Student 
Company in Liepaja. Credem ca e necesar ca mai multe targuri sa 
se desfasoare pentru a motiva initiatorii sau fondatorii de companii 
elevi sa fie activi si sa pregateasca organizarea urmatoarelor targuri. 
A fost foarte interesant sa luam parte la Targul Mestesugarilor in Jelgava 
si la Targul Livu in Liepaja. Am avut parte de o experienta minunata 
participand la proiect. 

- Ne-am imbunatatit abilitatile de comunicare, am invatat cum sa 
pregatim documentatia si rapoartele dupa fiecare targ. 

- Este foarte important sa stii ce documente sunt necesare ca sa infiintezi 
o afacere, credem ca a fost o experienta nemaipomenita.



RAPORT STUDENT COMPANY 
ROMANIA

Introducere
In România singurele companii-elev care funcţinează sunt cele virtuale. 
Compania noastră este prima după tipul norvegian. Cel mai impotant 
obstacol întâlnit se referă la forma de proprietate – clădirea liceului este 
proprietate publică şi a trebuit să închiriem spaţiul de la Primărie cu 
acordul Ministerului Educaţiei.

Selecţia	şcolii/profesorilor	formatori
Provincia Treviso a colaborat la început cu Asociaţia Timotei Cipariu şi 
au decis să implimenteze acest proiect la Liceul Greco-Catolic “Timotei 
Cipariu” din Bucureşti.
Profesorii implicaţi au fost selectaţi pe baza CV-urilor şi disponibilităţii.

Prezentarea	activităţilor	proiectului	S.C.	de	selectare	a	profesorilor
In aprilie 2010, după vizita manager-ului de proiect la Thronheim, martie 
2010, profesorii Si elevii claselor a IX-a şi a X-a (cu acordul părinţilor) au 
fost invitaţi la la o întâlnire de prezentare a proiectului. In cadrul acestei 
întâlniri, proiectul a fost explicat şi elevii au fost invitaţi să participe dacă 
sunt interesaţi. In septembrie 2010, la începutul anului şcolar , elevii care 
s-au inscris au fost invitaţi să se gândească la o idee de afaceri şi să o 
prezinte profesorului îndrumător. Numărul iniţial de elevi implicaţi au fost 
44.

Organizarea “Taberei de inovatie” si implicarea intreprinderilor mici si 
mijlocii 
Partenerul român au adoptat un model comun de tabără de inovaţie aprobat 
în cdrul celei de a 3-a întâlnire a tuturor partenerilor, ţinută în Norvegia. 
Modelul presupune implicarea a cel puţin 2 profesori şi durata să fie de 
8h. (o zi sau 2 jumatăţi de zi): partenerul român a implicat 2 profesori şi a 
organizat tabăra de inovaţie în 2 după-amieze, totalizând 8 ore.
Activităţile desfăşurate în cadrul taberei de inovaţie au fost: prezentarea 
planului de afaceri si a instrumentelor necesare intocmirii acestuia, 
experienţe antreprenoriale, despre provocările/oportunitatile în afaceri 
(participarea a 4 oameni de afaceri locali şi reprezentaţi ai partenerilor 
sociali), activităţi de brainstorming, dezvoltarea ideiilor şi competiţia 
de idei (toate activităţile au fotografii). Pe parcursul taberei de inovaţie 
am pus la dispoziţia elevilor o sală de lucru dotată cu toate materialele 



didactice şi echipamentele necesare. Deoarece majoritatea elevilor erau 
sub vârsta de 18 ani am obţinut acordul părinţilor.

Formarea	profesorilor	în	vederea	implementării	„companiei-elev”
In zilele de 28 şi 29 inunie 2010 profesorii de la Provincie, împreună cu 
profesorii din ţările partenere au participat la cursuri de formare ţinute 
de Anne Karine Sveinall, director la  Adolf Oiens School - Trondheim (NO) 
- expert educaţia antreprenorială a tinerilor. Dânsa a transmis modelul 
norvegian profesorilor şi a interacţionat cu ei.

Diseminarea	proiectului	„compania-elev”	către	partenerii	locali
Pe 6 septembrie 2010,  a avut loc la Liceul Greco-Catolic “Timotei Cipariu”, 
prezentarea proiectului la care au participat reprezentanţi ai autoritatilor 
locale şi ale Ministerului Educaţiei. In decembrie 2010 a apărut un articol 
in revista Primăriei Sectorului 1.

Selectarea ideii pentru Compania-elev
Pe 20 octombrie 2010, 21 de elevi, împărţiţi în 6 grupe, au prezentat 6 idei 
de afaceri. Ideile prezentate au fost: 2 idei de chioşc în şcoală, spălătorie 
de maşini la domiciliu, pix personalizat, rigla portabilă, site de socilaizare 
pentru elevi.
Pentru dezvolatrea ideii, elevii au avut contacte cu mai multe companii 
pentru a înţelege fezabilitatea ideii.

Implementarea	“taberei	de	inovaţie	şi	educaţie	antreprenorială”:	
studii	de	caz.	Raportul	taberei	de	inovaţie	(atelier/studii	de	caz)
In data de 29 octombrie 2010 juriul a ales ideea cea mai bună ţinând cont 
de următoarele criterii: gradul de noutate, sustenabilitatea economică şi 
financiară, calitatea planului de afaceri, grupul ţintă şi siguranţa. Ideea 
selectată a fost un chioşc în şcoală.

Descrierea	S.C.:	planul	de	afaceri,	înfiinţarea	S.C.,	producţia	şi	
managementul, închiderea companiei
Elevii au ales numele de „S.C. JUNIOR LGRCAT S.R.L.”. A început ca o 
societate cu răspundere limitată (societate care are un asociat unic şi un 
administrator/manager). Este o entitate juridică deţinută de o singură 
persoană (asociat unic în afaceri). Aceasta este condusă de asociatul unic 
care are responsabilitatea de a constitui şi de a lichida capitalul social 
şi care primeşte întregul profit. Această organizare deoarece SC are un 
singur elev cu vârsta de 18 ani (legea prevede ca doar persoanele care au 
peste 18 ani pot fi implicate în tranzacţii financiare). Acest elev a devenit 



administratorul/managerul companiei-elev şi are drept de semnătură a 
documentelor legale şi este reprezentantul legal al „S.C. JUNIOR LGRCAT 
S.R.L.”. Ceilalţi 6 elevi au primit statut de angajaţi (voluntari).

Infiinţarea companiei noastre a fost precedată de următoarele acţiuni:
- întâlniri de formare şi consiliere cu Prof. Diaconu Paul
- accesarea site-ului official al Registrului Comerţului
- sesiuni de formare şi consiliere în scopul obţinerii de către SC a 

autorizaţiei sanitar-veterinare de la Direcţia Sanitar-Veterinară
- reservarea de nume S.C.JUNIOR LGRCAT S.R.L. la Registrul Comerţului 

(ref.No.617048/15.12.2010);
- întâlnire de consiliere cu un reprezentant de la ONRC 
- întoncmirea şi depunerea documentele pentru obţinerea acordului de 

închiriere a unui spaţiu în incinta liceului de la Ministerul Educaţiei 
(ref. No.76/21.01.2011;273/28.01.2011; 26619/15.02.2011) 

- semnarea unui contract de închiriere între Primăria sectorului 1, S.C. 
JUNIOR LGRCAT S.R.L. şi Liceul Greco-Catolic “Timotei Cipariu” (ref. 
No.77/8.02.2011)

- pregătirea documentelor necesare înfiinţării şi constituirii companiei 
la Registrul Comerţului* (ref. No.362/11.03.2011) 

- depunerea documentelor la Administraţia Financiară a sectorului 1 
pentru obţinerea unui certificate care să ateste că la adresa sediului 
social nu este înstrăinat sau închiriat unei alte firme 

- deschiderea unui cont în bancă după depunerea capitalului social în 
valoare de 200 RON**  

- depunerea dosarului pentru inmatricularea oficială la Registrul 
Comerţului*** 

- semnarea şi înregistrarea contractelor individuale de muncă la 
Inspectoratul Teritorial de Muncă  

- depunerea dosarului la Direcţia Sanitar-Veterinară

Costurile de infiinţare şi înmatriculare a SC au fost :  307,76 EURO.
In data de 23 martie 2011, am primit certificatul de inregistrare si certificatul 
constatator. S.C.JUNIOR LGRCAT S.R.L. este o societate neplatitoare de 
T.V.A.

S-au incheiat urmatoarele contracte cu:

- S.C. TIMES CONSULTING S.R.L.
- S.C. MACROMEX S.R.L.
- S.C. ALGIDA 
- S.C. DINAMICA S.R.L.



In data de 4.04.2011 s-a deschis chioscul.
S-a stabilit un program de lucru in intervalul dintre ore si dupa ore, astfel 
incat programul efectiv de lucru a fost de 2 ore pe zi.

Organigrama din S.C.JUNIOR LGRCAT S.R.L este urmatoarea: Manager/
Administrator, Director finaciar-contabil, Director de marketing si 
resurse umane, Director de productie-aprovizionare-vanzare, Director de 
aprovizionare, Director de productie, Director de vanzare.
Inchiderea companiei
Activitatea S.C.JUNIOR LGRCAT S.R.L. a incetat din data de 24.06.2011. S-a 
facut inventarul final si s-au trimis actele la contabilitate.
Asociatul unic (profesorul desemnat) a emis o decizie (nr.1/11.07.2011) pe 
baza careia s-a intocmit dosarul de dizolvare si lichidare a firmei.
In data de 13.07.2011 Ministerul Justitiei-ONRC emite un Certificat de 
inregistrare mentiuni de dizolvare si lichidare.
Dupa 60 de zile firma este radiata.
Concluzii
Ce a insemnat SC? 
Pentru scoala: 
- experienta noua
- modalitatea de a valorifica potentialul creativ al elevilor

Elevii au avut o experienţă reală în:
1. întocmirea şi realizarea unui plan de afaceri;
2. contacte cu lumea reală de afaceri: firme, bănci;
3. încheierea de contracte;
4. întocmirea documentelor de contabilitate primară;
5. utillitatea muncii lor;
6. lucrul în echipă.

Timpul a fost scurt pentru derularea proiectului datorită:
- procedurile de înfiinţare a unei firme reale sunt greoaie;
- lipsa de încredere faţă de un astfel de proiect

Ce urmează?
- experienţa acumulată de profesori şi e elevi va uşura unele etape din 

desfăşurarea programului S.C.
- se va putea îmbunătăţi colaborarea cu Primăria şi Administraţia 

Financiară, deoarece acum se cunoaste modelul S.C. şi activitatea 
firmei S.C.JUNIOR LGRCAT S.R.L.



RAPORT STUDENT COMPANY 
SLOVENIA

Introducere
Slovenia are o organizatie speciala denumita Centrul Sloven pentru 
Instruirea Companiilor (www.cups.si) care a stabilit un sistem “oficial” de 
firme de exercitiu (Companii Elev), care uneste toate firmele practicante 
din Slovenia si le ofera suport si servicii profesionale necesare functionarii 
continue. CUPS este condus de catre profesori.
A inceput sa functioneze sub indrumarea Ministerului Educatiei si Sportului 
la 1 Septembrie 2003 in Scoala generala de Economie din Celje. Aceasta 
organizatie este membra a Europen Pen International (http://cms.
peninternational.info/), o retea mondiala de firme de exercitiu cu peste 
7500 de firme pacticante in 42 de tari.
O firma de exercitiu este o companie virtuala si un centru de invatare care 
face posibila exersarea procedurilor, produselor si serviciilor caracteristice 
unei firme prin conturarea uneia inexistente care sa-ti permita sa observi 
caracteristicile reale ale unei afaceri. Fiecare firma de exercitiu are 
stranzactii cu alte firme de acelasi fel. Tranzactiile nu sunt efectualte pe 
piata reala.
Comaniia Elev “SC Cave Canum d.o.o” a fost de asemenea infiintata in 
conformitate cu sisteme existente in Slovenia, prin umare, considerata 
o firma virtuala. Aceasta decizie a fost luata cand Slovenia a intrat in 
proiectul LDV TOI Companie Elev in iunie 2010 si nu a fost destul timp 
pentru devoltarea de abordari noi, adica implementarea tipului norvegian 
de Comanie Elev. In orice caz, s-au facut pasi noi - cooperarea intre ONG-
uri private si publice si companiile private, scoala gimnaziala, scoala 
superioara vocationala si ONG, Compania noastra Elev are un client real 
(inregistrat la administratia finaniciara) iar produsul (o aplicatie web 
pentru comert electronic) are sanse mari sa devina o unealta reala pe piata 
in comertul cu produsele locale din agricultura (ierburi pentru inceput).

Selecţia	şcolilor/	profesorilor	formatori
Dupa prezentarea obiectivelor proiectului din partea provinciei din Treviso 
in mai 2010 am luat legatura cu partenerul din sectorul scolar, TŠC - Centrul 
Scolar Tehnic din Nova Gorica. Administratia scolii s-a aratat interesata sa 
coopereze ca si partener, a ales profesorii de cursuri practice calificati in 
antreprenoriat, care erau dispusi sa lucreze la proiect, iar la inceputul lui 
iunie 2010 s-a semnat scrisoarea de intentie.



Prezentarea	activităţilor	proiectului	S.C.	de	selectare	a	profesorilor
In iunie 2010 echipa proiectului SPIN si profesorii de cursuri practice ai TŠC 
s-au intalnit, au analizat si studiat modelul norvegian al Companiei Elev 
LDV TOI, au facut cercetari in ceea ce priveste situatia Sloveniei si au facut 
cateva propuneri in ceea ce priveste implementarea Companiei Elev LDV 
TOI sub forma unui curs practic in anul scolar 2010-2011.
La sfarsitul lunii iunie 2010 unii dintre membrii echipei noastre (profesori, 
formatori) au participat la intalnirea de la Treviso si au asistat la cursuri 
tinute de profesorul norvegian pentru a putea integra mai bine proiectul 
inovator in tara.
Din cauza vacantei de vara si a absentei elevilor am amanat prezentarea 
activitatilor proiectului elevilor pentru anul scolar urmator.
Decizia luata de elevi in ceea ce priveste programul la care urmau sa ia 
parte a fost luata in septembrie 2010. Ambii parteneri sloveni au fost 
de acord sa se adreseze elevilor de la scoli superioare si sa gaseasca o 
activitate care sa implice si Centrul pentru Antrepreniriat in Educatie al 
scolii.
Profesorii de cursuri practice ai TŠC au informat elevii scolilor superioare in 
ceea ce priveste posibilitatea de a participa la o experienta internationala, 
sa aplice practic cursul de antreprenoriat ca si echipa parte a Companiei 
Elev pe subiectul ales si sa verifice aplicabilitatea si punerea in practica a 
acestuia. Pentru ca elevii scolilor superioare sunt majori, nu a fost necesar 
sa li se aduca la cunostinta parintilor.

Organizarea “Taberei de inovatie” si implicarea intreprinderilor mici si 
mijlocii
Am adoptat Modelul standard al Taberei de Inovatie (CIC) aprobat in timpul 
celei de-a treia intalniri din Norvegia de catre toti partenerii. Modelul 
presupunea implicarea a cel putin doi profesori si o durata de cel putin 
8 ore (intr-o zi sau doua jumatati de zi): partenerul sloven a implicat 6 
profesori si a tinut Tabara de Inovatie intr-un mod inedit  - intalnire plus 
lectii electronice cumuland 10 ore.
Dupa cum e mentionat in CIC, activitatile desfasurate au fost prezentarea 
planului de afaceri elevilor, experientele antreprenoriale, lecturi despre 
provocari in afaceri, activitati de tip asalt de ideai, dezvoltarea ideilor si 
concurs de idei. Conform dispozitiilor CIC am asigurat elevilor o sala pentru 
lucrul cu echipamentul si materialele adecvate necesare.

Formarea	profesorilor	în	vederea	implementării	companiei-elev”
In dupa-amiezile 28-29 iunie 2010, profesorii din tarile partenere au 



participat la cursuri tinute de Anne Karine Sveinall, directorul scoloo Adolf 
Oiens din Trondheim, Norvegia, experta in antreprenoriatul pentru tineri. A 
interactionat cu profesorii trimitand acestora modelul norvegian.

Diseminarea	proiectului,	compania-elev”	către	partenerii	locali
Prima prezentarea publica a proiectului Comanie Elev LDV TOI a avut loc la 
inceputul lunii decembrie 2010 la un targ local al companiilor de instruire 
organiza de cel de-al doilea partener Srednja ekonomska in trgovska 
šola Nova Gorica. Am implicat o a doua scoala menita sa tine registrele 
Companiei Elev. In februarie 2011 noua noastra Comanie Elev intitulata 
“UP Cave Canem d.o.o.” a vizitat Celje si al saselea targ de companii 
formatoare.
Principala activitate de diseminare a avut loc in martie 2011. Ultima zi a 
intalnirii partenerilor s-a desfasurat dupa cum urmeaza: 
- o ora de program constand in interviuri cu partenerii, autoritatile 

scolare, ale sectorului privat si politicieni (a se vedea DVD) si mai 
multe repetitii ale acestuia la o televiziune locala

- masa rotunda cu partenerii, autoritatile scolare, ale sectorului public 
si politicieni (membrii sau parlamentari)

- vizita la parcul tehnologic local
In iunie 2011 prezentarea proiectului si a parteneriatului a fost facuta la 
Herbitium, Centrul de Ierburi al partenerului TŠC, politicienilor locali, 
autoritatilor sectorului public si reprezentatilor de ONG-uri, toate in 
sectorul dezfoltarii rurale si antreprenoriale.

Selectarea ideii pentru Compania-elev
Grupul format din 5 elevi a fost ales pentru  cele mai convingatoare 3 
idei si hotarare, toate ideile find in legatura cu programul lor scolar. Dupa 
analiza pro si contra s-au hotarat sa dezvolte o agentie de publicitate pe 
internet.

Implementarea	“taberei	de	inovaţie	şi	educaţie	antreprenorială”:	
studii	de	caz.	Raportul	taberei	de	inovaţie	(atelier/studii	de	caz)
In octombrie 2010 ideile le-au fost prezentate unui grup de antreprenori 
din sectoarele publicitatii, informaticii, dezvotarii de programe soft si 
pagini de internet, registre, consultanta si inginerie. Au alez cea mai buna 
idee dupa urmatoarele criterii: gradul de inovatie, fiabilitate economica 
si financiara, calitatea planului de afaceri, grup tinta si siguranta. Acestea 
au fost informati ca elevii prefera ideea unei agentii de pubicitate web si 
au fost de acord sa sustina aceasta initiativa.



Descrierea	S.C.:	planul	de	afaceri,	înfiinţarea	S.C.,	producţia	şi	
managementul, închiderea companiei
- elevii au pregatit si semnat documentele necesare inregistrarii unri 

firme de exercitiu conform protocoalelor CUPS (http://www.cups.si/
index.php?option=com_content&view=article&id=51&Itemid=2); conform 
acestor protocoale, numai scoala poate garanta firma de exercitio, deci 
partenerul TŠC Nova Gorica este responsabil de Compania Elev.

- elevii au cazut de acord asupra numelui de “UP Cave Canem d.o.o.”  
deoarece numai o singura companie ltd (d.o.o.) poate fi inregistrata la 
CUPS.

- Compania Elev a fost inregistrata la 19 ianuarie 2011
- toti fondatorii sunt si angajati, dintre care unul este director executiv
- elevii (cu ajutorul si sub supravegherea profesorilor si formatorilor de 

la TSC si SPIN) au dezvoltat planul de afacere, au planificat activitati 
lunare, au organiza munca, cooperarea cu clientul si contractantul.

- unul dintre elevi a facut un studiu asupra reglemantarilor vanzarii de 
ierburi in cooperare cu fermierii locali, vizitandu-i pentru a evidentia 
situatia reala a pietei (documentul este de asemenea produs al 
proiectului)

- in martie, unul dintre cei 5 elevi s-a retras din proiect insa a ramas 
co-fondator

- elevii au dezvoltat activitati principale - o agentie web ca si produs si 
un magazin electronic pentru ierburi produse de fermierii locali.

Inchiderea companiei
Formarea/inchiderea Companiei Elev s-a facut pe 30 iunie 2011.
Documentul “Declaratia fondatorilor companiei de instruire” despre 
anularea UP Cave Canem d.o.o. a fost trimisa centrului sloven pentru 
companiile de istruire.
 
Concluzii
Lectii invatate: 
- o noua experienta care a reconfirmat ca este un mic antreprenor in 

fiecare dintre noi
- o noua experienta care a reconfirmat ca antreprenoriatul trebuie sa fie 

integrat in viata noastra incepand cu copilaria.
- Conpania Elev ca si model practic este o sansa de a face ideile sa 

devina realitate
- reconfirmarea importantei muncii in echipa, a comunicarii si cooperarii
- mai mult decat un transfer de inovatie/noutate - dar si un transfer 



de cunostinte, experienta, valori si toleranta interculturala si intre 
generatii intre toti cei implicati

- o experienta care pentru unii dintre noi a dus la crestere si schimbare 
personala

- o recomandare care poate fi folosita ca baza pentru o viitoare posibila 
munca: o companie exemplu pentru posibile viitoare grupuri tinta, o 
unealta electronica pentru infiintarea si conducerea unei companii, 
imbunatatirea curriculei si a programei scolare, schimbari in lege.




